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 »کد شناسه« شرط 
ثبت نام اتباع در مدارس

وزیر آموزش و پرورش در حاشیه جلسه هیأت 
دولت، در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه به  نظر 
می رسد برخی از دانش آموزان اتباع افغانستانی 
در ایران هنوز نتوانسته اند در مدارس ثبت نام 
کنند، گفــت: دانش آموزان اتبــاع برای ثبت 
نام باید یک شناسه داشــته باشند. آنهایی که 
شناسه دارند ثبت نام آنها انجام شده و ممکن 
است آنچه به آن اشاره کردید، به دانش آموزانی 
برگردد که شناســه نداشــته اند؛ چرا که این 

شناسه هویت آنها را مشخص می کند.
نوری با بیــان اینکه مــا از مقامــات ذیربط 
درخواســت کرده ایم که هر چــه زودتر برای 
این دانش آموزان شناســه صادر شود، تصریح 
کرد: »به همکاران خود نیــز تأکید کرده ایم 
که به صورت غیررســمی منابع در اختیار این 
دانش آموزان قرار داده شود تا زمان حل مشکل 
بتوانند از این منابع استفاده کنند و وقتی که 
این مشــکل حل شــد و وارد مدرسه شدند، 
چندان در این زمینه مشــکلی نداشته باشند 

و از  دانش آموزان دیگر عقب نمانند.«/ ایسنا

ساخت ۱۰۰۰ واحد 
مسکونی برای معلمان

مدیرعامل مؤسسه صندوق ذخیره فرهنگیان 
از قطعی شدن مالکیت شرکت تأمین مسکن 
فرهنگیان بر 4/5 هکتار از زمین های واقع در 
منطقه الهیه شهر مشهد، پس از 12سال خبر 
داد و گفت: با این اقــدام بالغ بر 5هزار میلیارد 
ریال از دارایی های مؤسســه صندوق ذخیره 

فرهنگیان استیفا شده است.
حمیدرضا نجف پور کردی بــا اعلام این خبر 
افزود:  طبق برنامه این شــرکت، قرار اســت 
واحدهای مسکونی برای فرهنگیان در زمین 
مذکور احداث شــود. او افزود: این زمین طی 
قراردادی در ســال 1383از ســوی سازمان 
مسکن و شهرسازی خراسان رضوی به شرط 
ســاخت مســکن به شــرکت تأمین مسکن 
فرهنگیان واگذار شده بود و شرکت نیز نسبت 
به سرمایه گذاری و ساخت و تکمیل واحدهای 

مسکونی در بخشی از این زمین اقدام کرد.
مدیرعامل مؤسسه صندوق ذخیره فرهنگیان 
تصریح کرد: از سال 1389تاکنون، باقی مانده 
زمین به متراژ حدود 4/5 هکتار به دلیل وجود 
معارضین مختلف، عدم  رعایت صرفه و صلاح 
مجموعه فرهنگیان، قــرارداد با اداره کل راه و 
شهرسازی خراسان رضوی فسخ و عملًا زمین 
از مالکیت شــرکت تأمین مسکن فرهنگیان 

خارج شد.
نجف پور ادامه داد: به جهت اهمیت موضوع، 
پیگیری های حقوقی برای استیفای حقوق از 
دست رفته اعضا در اولویت برنامه های هلدینگ 
ســاختمانی معلم قرار گرفت و طی اقدامات و 
پیگیری های مستمر شرکت و با ظرفیت سازی 
راهبردی و به کارگیری افــراد متخصص و با 
تجربه و نیز به پشتوانه قشر عظیم فرهنگیان، 

اتفاق مبارکی رقم خورد.
او با اشاره به عقد قرارداد مجدد شرکت تأمین 
مســکن فرهنگیان با اداره راه و شهرســازی 
خراســان رضوی و اخذ رأی نهایی و قطعی از 
دادگاه، تصریح کرد: طی این اقدامات، حقوق 
زمین الهیه مشــهد به ارزش برآوردی بالغ بر 
5هزار میلیارد ریال به شــرکت بازگشت که 
خبر بسیار خوبی برای اعضای صندوق ذخیره 

و فرهنگیان است.
مدیرعامل مؤسسه صندوق ذخیره فرهنگیان 
اظهار کرد: خبر خوش اینکه شــرکت تأمین 
مســکن فرهنگیان درنظر دارد پس از اجرای 
حکــم دادگاه و تحویــل زمیــن، ضمن حل 
اختلافات مالی با شهرداری مشهد، معارضات 
مطروحه را پیگیری و برای ساخت و واگذاری 
واحد مسکونی به فرهنگیان برنامه ریزی کند. 

/همشهری

 آماده باش کرونایی 
به  بیمارستان ها

ســعید کریمی، معاون درمان وزارت بهداشت 
در بخشنامه ای به روسای دانشــگاه های علوم 
پزشکی سراسر کشــور بر ضرورت آمادگی ارائه 
خدمات درمانی برای افزایــش احتمالی موارد 
کووید-19 در بیمارســتان های کشــور تأکید 
کرد. در این بخشنامه آمده اســت: »با توجه به 
شــیوع مجدد بیماری کووید-19 در برخی از 
کشورها و احتمال افزایش موارد بیماری در کشور 
لازم است ضمن بررســی ظرفیت های موجود 
تشخیصی درمانی، کلیه بیمارستان های تحت 
پوشش مسیرهای خدمت و مسیر ارجاع و مراجعه 
بیماران سرپایی/بستری )به تفکیک بزرگسال و 
اطفال( نیز بازبینی شوند. برگزاری مانور مدیریتی 
واحد تریاژ در کلیه بیمارســتان ها، تشکیل تیم 
مدیریت بحران بیمارستان با محوریت بیماری 
کووید 19 و بررسی و تحلیل شرایط و مداخله، 
بررسی و پیگیری میزان آمادگی بیمارستان ها، 
اطلاع رســانی به مردم ، رصد روزانه بروز موارد 
ابتلا سرپایی و افزایش ظرفیت های تشخیصی، 
شناسایی، مدیریت ارجاع و پذیرش بیماران و...  

باید مورد توجه قرار بگیرد./ وبدا

میز خبر

افزایش ذخایر دارویی کشور
ذخایر دارویی یک ماهه )در وضعیت قرمز( از 237 قلم دارو به 220 قلم و ذخایر دارویی 3 ماهه )مرز هشدار( از 370 قلم دارو به 151 

قلم رسیده است اما همچنان سازمان غذا و دارو از کمبود 106قلم دارو خبر می دهد

کمبود داروهای فصلی و ســرم با سرعت گرفتن 
تأمین آن از ســوی ســازمان غذا و دارو اکنون تا 
حدودی برطرف شــده و اقدامات صورت گرفته 
ذخایر دارویــی یک ماهه و 3ماهه در کشــور را 
افزایش داده است. براســاس اعلام سازمان غذا و 
دارو، هم اکنون کمبودهای دارویی زیر یک ماه از 
237قلم دارو به 220قلم و کمبودهای زیر 3ماه هم 
از 370قلم دارو به 151قلم رسیده؛ ضمن اینکه 
60درصد داروها هم ذخیره 6ماهه دارند. اما این 
به معنای رفع کامل کمبودها نیست و همچنان 
داروی بیماران خاص، قطره های چشمی، داروی 
بیماران اعصاب و روان، اســپری های تنفسی و... 
در بازار دارویی، کمتر در دســترس قــرار دارند. 
سازمان غذا و دارو هم این موضوع را تأیید می کند 
و از کمبود 106قلــم دارو در ذخیره 6 ماهه خبر 
می دهد. اما به گفته آنها برنامه ریزی برای کاهش 
این کمبودها و افزایش ذخایر دارویی انجام شده 
است. سجاد اسماعیلی، مشاور رئیس سازمان غذا 
و دارو در گفت وگو با همشهری، درباره دلایل بروز 
این کمبودها و اقدامات انجام شده برای افزایش 
ذخایر دارویی توضیح داده است. به اعتقاد او یکی از 
مهم ترین مشکلات این حوزه، ثبت نشدن مواداولیه 
دارویی در ســامانه تی تک است. این امر منجر به 
احتکار، ســودجویی بیشتر و حتی کاهش تولید 
می شود، اما با رفع آن، بحث زنجیره تأمین دارو از 

صفر تا 100 قابل رصد خواهد بود.

دلایل مهم کمبودهای دارویی
»کمبودهای دارویی ماه هــای اخیر را می توان با 
چند دلیل مورد بررسی قرار داد. اما هم اکنون چه 
درباره داروهای تولید داخل و چه داروهای وارداتی، 

اقدامات لازم انجام شــده و سیاست های وارداتی 
بلندمدت درنظر گرفته شده تا نماینده واردکننده 
با اطمینان نسبت به واردات دارو برنامه ریزی کند.« 
اســماعیلی، با بیان این مطلب، دربــاره دلایل 
کمبودها می گوید: »بررسی کمبودهای دارویی 
طی ماه های اخیر نشــان داد کــه تولید برخی 
داروها برای تولیدکنندگان مقرون به صرفه نبود 
و درخواست اصلاح قیمت داشــتند. در این باره 
سازمان غذا و دارو درخواست ها را بررسی کرد و 
قیمت جدید برای آنها در کمیسیون قیمت گذاری 
صورت گرفت. البته افزایش قیمت در کوتاه ترین 
زمان در سامانه بیمه به روزرســانی شد تا تحت 
پوشــش طرح دارویار، برای مردم هیچ افزایشی 
وجود نداشته باشــد. با این اصلاح قیمت، تولید 

افزایش پیدا کرد.« 
به گفته اســماعیلی دلیل دیگر، ترخیص نشدن 
مواداولیه از سوی شرکت ها بود که به  دلیل مالیات 
ارزش افــزوده 9درصدی رخ داده بــود: »در این  
باره مشکلی که وجود داشت، این بود که مالیات 
ارزش افزوده برای کالاهای اساســی به جز دارو از 
9درصد به یک درصد کاهش یافت و این مسئله 
باعث شد که شرکت های دارویی اقدام به ترخیص 
مواداولیه خود نکننــد. با رایزنی انجام شــده با 
گمرک، هیأت دولت و مجلس، پس از 8ماه مالیات 
مواداولیه دارویی مانند دیگر کالاهای اساســی 

درنظر گرفته شد. به همین دلیل اکنون سرعت 
ترخیص مواداولیه از گمرک بیشتر شده است.« 

مشکلات ارزی در تأمین دارویی
ســومین دلیل کمبودهــای دارویــی به گفته 
اســماعیلی مشــکلات نقل و انتقال ارز اســت. 
مشاور رئیس سازمان غذا و دارو در این باره اشاره 
می کند: »واردکنندگان برای تأمین ارز نیمایی، 
معطلی های یک هفتــه تا 10روز داشــتند، اما 
اکنون این زمان برای ثبت ســفارش و تأمین ارز 
نیمایی به 24ساعت کاهش پیدا کرده و منجر به 
سرعت گرفتن تأمین مواداولیه شده است. یکی 
از اقدامات مهم هــم رایزنی های بین المللی برای 
داروهای وارداتی بود که وزارت امور خارجه و امور 
بین الملل وزارت بهداشــت به این موضوع ورود 
کردند و همکاری لازم در این  باره انجام شد تا تأمین 
داروهای خاص وارداتی با جدیت بیشتری صورت 
بگیرد.« اســماعیلی همچنین یکی از مشکلات 
تأمین دارو را ثبت نشــدن مواداولیــه وارداتی یا 
تولید داخل عنوان می کند و می گوید: »هم اکنون 
ثبت دارو در ســامانه تی تک تنها برای محصول 
نهایی صورت می گیرد و این مســئله مشکلاتی 
ازجمله احتکار مواداولیه دارویی از ســوی برخی 
شرکت های داروســاز را به وجود می آورد. بر این 
اساس با ثبت مواداولیه در سامانه، بحث زنجیره 

تأمین دارو از صفر تا 100 قابل رصد خواهد بود.« 
به گفته اسماعیلی برآیند تمام این اقدامات باعث 
شد که در ســتاد رصد دارو موضوع کمبودهای 
دارویی مدیریت شود و سرعت تأمین دارو افزایش 

پیدا کند.

مدیریت تجویز دارو نداریم
اسماعیلی درباره اینکه استاندارد ذخایر دارویی چه 
عددی است، عنوان می کند:  »در این  باره استاندارد 
مشخصی وجود ندارد. همین حالا هم در سایت 
FDA آمریکا بیــش از  100قلم کمبود دارویی 
وجود دارد و به صورت نرمال هم این عدد بین 30 تا 
40قلم کمبود دارویی در سطح جهانی است که با 
توجه به وضعیت هر کشوری متغییر خواهد بود.« 
او در پاسخ به این سؤال که با وجود اقدامات انجام 
شده، همچنان کمبودهایی دارویی وجود دارد، 
می گوید: »در زنجیره تأمین دارو، اگر محصولی 
وارداتی باشد، تأمین آن حداقل 3ماه طول می کشد 
تا وارد کشور شود. این مســئله درباره مواداولیه 
وارداتی هم باید در نظر گرفته شــود که فرایند 
زمانی آن 4 تا 6ماه است. البته سازمان غذا و دارو 
اکنون مدعی رفع کمبودها نیست، بلکه اقدامات 
صورت گرفته منجر به مدیریت کمبودها شده و 
با درنظر گرفتن توازن توزیع، بسیاری از داروهایی 
که کم بودند، اکنون در دسترس هستند.« او البته 

معتقد است که افزایش مصرف داروها را هم باید 
درنظر گرفت و در این بــاره توضیح می دهد:  »در 
آبان و آذر امسال برای هر ماه بین 20 تا 25میلیون 
سرم توزیع شــده و همچنان این کمبودها به جز 
در مراکز بیمارســتانی وجود دارد. همین سرم 
سال گذشته و در پیک کرونا به طور متوسط بین 
12 تا 14میلیون عدد مصرف می شد، اما اکنون 
توزیع آن 2برابر شده و همچنان کمبود هست.« 
اسماعیلی ادامه می دهد: »بررسی های مربوط به 
تجویز و مصرف دارو نشان می دهد که عمل های 
زیبایی و غیراورژانسی از ابتدای سال جاری افزایش 
پیدا کرده و علاوه بــر آن تجویزهای غیرمنطقی 
هم وجود داشته است. برخی پزشکان حتی برای 
یک سرماخوردگی ساده هم 3سرم تزریقی تجویز 
می کنند! در این بــاره معاونت درمان باید نظارت 
بیشتری داشته باشد، تا شاهد مدیریت تجویزها 
هم باشیم. اگر چنین چیزی رخ ندهد حتی اگر 
میزان تولید به بیش از 40میلیون سرم در ماه هم 
برسد، باز هم شاهد همین کمبودها خواهیم بود.«

همه داروهای تولیدی و وارداتی مجوز دارند
مشاور رئیس سازمان غذا و دارو همچنین درباره 
مشکلات مطرح شــده در مورد واردات داروهای 
بی کیفیت و حتی ریکال شدن بخشی از آنها هم 
بیان می کند: »در بحث ریکال آنتی بیوتیک ها، بر 
حسب میزان ماده مؤثره، مشخص شد که کمتر از 
حد مجاز بوده و به همین دلیل جمع آوری شد؛ اما 
این امر هیچ مشکلی برای سلامت مصرف کننده 
نداشته و نهایت این است که اثربخشی دارو کم و 
بیمار ماده مؤثره کمتری را دریافت می کند. کلیه 
داروهای تولید و وارد شده ابتدا در آزمایشگاه مرجع 
سازمان بررسی و ســپس مجوز توزیع آنها صادر 
می شود. طی این مدت سرعت تأمین افزایش پیدا 
کرد اما به طور کلی اینگونه نبود که منجر به نادیده 

گرفتن کیفیت دارو شده باشد.«

هفتم دی ماه ســال 1358با دستور بنیانگذار 

جمهوری اســلامی ایران این روز به نام نهضت آموزش
سوادآموزی در تقویم نامگذاری شد. با تأسیس 
نهضت سوادآموزی و جذب جوانان علاقه مند به فعالیت در حوزه 
آموزش برای حضور در شهرها و روســتاهای دورافتاده، کم کم 
ساختار کلی این نهاد در کشور شکل گرفت. حالا بیش از 4دهه از 
تأسیس این سازمان می گذرد. کسی منکر اقدامات مطلوب و نتایج 
مثبت این نهضت در ترویج باسوادی میان ایرانی ها نیست، با این 
همه معاون آموزش، سنجش و ارزیابی سازمان نهضت سوادآموزی 
در گفت وگویی رادیویی اعلام کرد یکی از معضلات چند دهه اخیر 
آنها این بوده که نهضت سوادآموزی به معنای واقعی اجرا نشده 
است. عابدین بازگیر، در توضیح این ادعای خود گفته است: قریب 

به 20سال است که این نهضت زیرنظر آموزش و پرورش قرار گرفته 
و بســیاری از امور آن برون سپاری شده و متأســفانه این روند، 

اثربخشی این نهضت را به حداقل ممکن رسانده است.
او با بیان اینکه متأســفانه بســیاری از افراد تصــور می کنند 
سوادآموزی یک نیاز فردی است درحالی که سوادآموزی و رفع 
معضل بی سوادی، یک مسئله و پدیده اجتماعی است که جامعه 
را تحت تأثیر قرار می دهد و از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت، 
ادامه داد: دولت ســیزدهم برنامه های ویــژه ای برای اجرایی و 
عملیاتی  شدن نهضت سوادآموزی ارائه کرده است که امیدواریم 
مورد توجه قرار گرفته و وارد فاز اجرایی شود. به گفته بازگیر، برای 
اجرای واقعی اهداف نهضت سوادآموزی در کشور نیاز به تغییرات 
گسترده و تحولات همه جانبه وجود دارد. او ادامه داد: »تغییرات 

باید با نظر افراد متخصص این حــوزه صورت پذیرد تا کارایی و 
خروجی مطلوب و موردانتظار را برآورده سازد.«

او با بیان اینکه تاکنون با برنامه ریزی دقیق و موشکافانه در کنار 
رفتارشناسی اقشــار مختلف نیازمند به آموزش، برنامه های 
ویژه ای را در دستور کار آموزشی قرار داده ایم که بالاترین میزان 
بازدهی را داشته باشد، یادآور شــد: »اما این برنامه ها نیازمند 
بازنگری و به روزرسانی هستند تا کارایی خود را از دست ندهند 
و ما با مشکلی در این مسیر مواجه نشــویم. « معاون آموزش، 
سنجش و ارزشیابی سازمان نهضت سوادآموزی همچنین تأکید 
کرد: برای آنکه ســوادآموزی و آموزش همگانی در کشور اجرا 
شود، نیازمند برنامه ریزی های کلان و هدفمند تخصصی هستیم 
که باید سال ها پیش انجام می شد، اما اینک نیز برای تحقق این 

مهم دیر نشده و باید هرچه سریع تر برای آن اقدامات لازم را در 
دســتور کار قرار داد و زمینه پیشرفت و توسعه کشور را فراهم 
آورد. بازگیر در ادامه با اشاره به نمونه های موفق تحصیل کردگان 
در نهضت سوادآموزی ادامه داد: ما طی سال های اخیر افرادی 
را داشــته ایم که بنا بر دلایل مختلفی از نعمت ســوادآموزی 
محروم بوده اند، اما با ایجاد شرایط، توانسته اند مراحل آموزش را 
به سرعت طی کنند و امروز به چهره های موفقی تبدیل شده اند 
که مشابه استعدادهای درخشان هستند و تخصص، ایده ها و 
خلاقیت آنها مثال زدنی است. به گفته او، تعداد این افراد براساس 
آمار سازمان نهضت سوادآموزی به 4هزار نفر می رسد. این افراد 
شناسایی شده اند احتمالاً چهره های موفق دیگری نیز هستند 

که هنوز موفق به شناسایی آنها نشده ایم.

50درصدکمبودهایداروییرفعشده
»با توجه به کمبودهای دارویی که از ابتدای سال در کشور به وجود 
آمد، سازمان غذا و دارو ۱۷مجوز واردات صادر کرد. با افزایش ظرفیت 
تولید شــرکت های دارویی، اکنون 50درصــد کمبودهای دارویی 
برطرف شده، اما همچنان واردات سرم و آنتی بیوتیک تا پایان سال 
ادامه دارد.« سیدحیدر محمدی، رئیس سازمان غذا و دارو با بیان این 
مطلب، درباره واردات سرم و آنتی بیوتیک به همشهری می گوید: »از 

تابستان امسال با واردات سرم و از پاییز با واردات آنتی بیوتیک نیاز 
بازار برطرف شده است و تا زمانی که به ذخیره پایدار برسیم، واردات 
همچنان ادامه دارد. هم اکنون برای تهیه قطره های چشــمی هم با 
کمبود مواجه هستیم و فقط ۲شرکت، تولیدکننده این قطره هستند؛ 
اما برنامه ریزی های لازم انجام شده تا به روش های مختلف نیاز داخلی 

به زودی تأمین شود.« 

ته
نک

۲۲۲3

تنش آبی به شهرهای ساحلی رسید
پزشکان جهادی، مهمان مردم »ابوموسی«

مرکز پژوهش های مجلس به عملکرد 10سال اخیر مدیریت منابع آب نمره  قبولی نداد
یک گروه دندانپزشکی 45نفره شامل دندانپزشکان عمومی و متخصص از تهران عازم 

دورترین جزیره ایرانی شدند

۱۱۲ هــزار و ۷۷0 ازدواج 
و 50 هــزار و ۱۲۹ مورد 
طلاق در تابستان امسال 
در کشور به ثبت رسیده 
اســت. بر پایه آمار ثبت 
احوال کشور، بیشترین 
ازدواج ها به ترتیب مربوط 
به اســتان های تهران با 
۱۴ هــزار و 5۲0 مورد، 
خراسان رضوی با ۱0 هزار 
و ۱۲5 مورد و خوزستان با 
۷ هزار و 5۷۹ مورد است.

 ۱۱2
هــزار

دانشجویــــان خارجی 
کلیه دانشگاه ها از طریق 
مؤسسات جذب می شود. 
بــه گفتــه محمدجواد 
سلمانپور، معاون بورس 
و امــور دانشــجویان 
بین الملل ســازمان امور 
مؤسسات  دانشجویان، 
جذب یکی از ظرفیت های 
بسیار مهم برای آموزش 
عالی  محسوب مي شود 
و از کانال های بســیار 
مؤثر در جذب دانشجوی 
بین المللی برای تحصیل 
در دانشــگاه های ایران 

است.  / ایلنا

 7۰
درصد

نوجوان در سراسر کشور 
با پویــش »هیس طوری« 
همــراه شــدند. پویش 
»هیس طوری« می خواهد 
با بچه های دهه هشتادی 
ســرکی به تاریخ بکشد و 
ببیند کجای تاریخ به بیراهه 
رفته و چراغ هایش خاموش 
شده است. »هیس طوری« 
در واقع فقــط یک پویش 
کتابخوانی و گشت و گذار 
ساده در دل تاریخ نیست، 
بلکه می خواهد با کمک دهه 
هشتادی ها نگذارد چراغ 
تاریخ را عده ای ناشناس به 
دلخواه خاموش کنند./ ایرنا

 35
هــزار

بیماری سرخک از ابتدای 
ســال جاری تاکنون در 
کشور شناسایی شده اند 
که بیــش از 50 درصد 
آنها افراد غیــر ایرانی 
بودند. بــه گفته رییس 
اداره بیماری هــای قابل 
واکسن  با  پیشــگیری 
وزارت بهداشت، مابقی 
مبتلایان هم در اثر تماس 
با بیماران یاد شده مبتلا 
شده اند. نکته قابل توجه 
این اســت که بیشــتر 
مبتلایان بــه بیماری در 
گروه ســنی زیر ۱5 سال 

هستند./ ایسنا

 2۱4
مورد

در  مجــاز  پناهنــده 
کشورایران ساکنند که 
حدود ۹۷ درصد این افراد 
پناهنده از افغانستان و 
مابقی پناهنده عراقی یا 
سایر کشــورها هستند. 
فقط حدود ۴ درصد )3۷ 
هزار پناهنــده( از این 
افراد در کمپ های رسمی 
وزارت کشــور ســاکن 
هســتند. مهاجران غیر 
ایرانی عموماً در مناطق 
شهری و روستایی در بین 
جمعیت ایرانی ســاکن 

هستند./ ایسنا

یک 
میلیون نهضت سوادآموزی کامل اجرا نشد

برون سپاری مأموریت های نهضت سوادآموزی اثربخشی آن را کم کرده است 
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مریم سرخوشگزارش
روزنامه نگار


